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مدیرعامل مخابرات ایران گفت: برای توســعه 
شــرکت  مخابرات با اســتفاده از پــول مردم 
سرمایه گذاری شده است. اگر مخابرات از چرخه  
توسعه اینترنت ثابت حذف شود، سرمایه مردم، 

بدون استفاده خواهد ماند. 
در نشســت خبری مدیرعامل شــرکت مخابرات با حضور 
اصحاب رسانه مدیرعامل شرکت مخابرات تصریح کرد: هیچ 

کشوری شرکت مخابراتی مادر خود را کنار نگذاشته است.
»مجید سلطانی« تاکید کرد: شرکت های مادر مخابراتی قدمت 
زیادی دارند وسرمایه گذاری زیادی برای توسعه این شرکت ها 
انجام شده است. برای توسعه تمام امور نیز از سرمایه مردم هزینه 
شــده است. اگر مخابرات در توسعه اینترنت ثابت حذف شود، 
سرمایه مردمی که طی ۵۰ سال توسعه پیدا کرده است، بدون 
اســتفاده می شود و این به نفع مردم نیست. بهتر است در این 
مورد ما از الگوی استاندارد بین المللی استفاده کنیم و می توانیم در 
توسعه ارتباطات ثابت موفق شویم. نیاز نیست هیچ بازیگری را 

در توسعه حذف یا کمرنگ کنیم.
مدیرعامل شرکت مخابرات درباره میزان سرمایه گذاری برای 
سرعت گرفتن توسعه مخابرات افزود: سرمایه گذاری در شرکت 
مخابرات و اپراتورها الزامی اســت اما تا زمانی که سالانه ۵ تا 
۶ هزار میلیارد تومان برای این کار صرف نشود، نمی توان جهش 
قابل لمسی را مشــاهد کرد. اگر در بخش ثابت حدود ۶ هزار 
میلیارد ســرمایه گذاری داشته باشیم باعث جهش می شویم، 
اما ســرمایه گذاری کمتر از این مقدار، توســعه محسوسی را 
رقم نخواهد زد.وی درباره بهای تمام شــده میزان تعرفه تلفن 
ثابت در شــورای رقابت، افزود: پس از گذشت ۹ ماه از بررسی 

شورای رقابت، ۲ بخش تعرفه ثابت و متغیر برای مخابرات در 
نظر گرفته شد.

مدیرعامل شرکت مخابرات تاکید کرد: هر فرد به ازای کارکرد 
خود مبلــغ ۴۵ ریال پرداخت می کند اما مســاله مهم دیگر 
نگهداری خط است. پس از برررسی صورت های مالی سال ۹۹ 
مشخص شد هزینه تمام شده برای نگهداری خط تلفن در هر 

ماه ۲۱ هزار تومان است.سلطانی خاطرنشان کرد: برای متعادل 
نگه داشتن قیمت ها پیشنهاد کردیم که از روستاها مبلغ کمتری 
دریافت کنیم تا میانگین آن حدود ۱۶هزار تومان شود. اگر این 
اتفاق رخ دهد و این تعرفه پرداخت شود ما از نظر هزینه ها سر 

به سر می شویم.
مدیرعامل شــرکت مخابرات افزود: بیش از ۵ ماه از ابلاغیه 

شــورای رقابت گذشته و ســازمان تنظیم باید این ابلاغیه را 
تایید کند تا عملیاتی شــود.وی ادامه داد: آخرین آماری که از 
سامانه های رضایت مشتریان و رصد آن داریم نشان می دهد 
به طور میانگین ۸۵ درصد رضایت وجود دارد. در این شرکت 
توسط سامانه هایی که طراحی و پیاده سازی شده، میزان تماس 
و نحوه پاسخگویی به تماس ها را مورد بررسی قرار می دهیم.

رئیس شرکت مخابرات ایران افزود: ما اکنون ۲۰ میلیون کاربر 
فعال و بیش از۶ میلیون کاربر پهن باند ثابت داریم. ما باید به تمام 
نقاط کشور سرویس بدهیم که این مسئله کمی کار مخابرات را 

سخت می کند.
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران گفت: سال ها قبل طرح 
هم کدسازی انجام شد و این مسئله باعث شد نرخ پالس تغییر 
پیدا کند تا زیان همسان سازی متوجه شرکت مخابرات نشود. در 
همان زمان، تغییراتی رخ داد اما به واســطه طرح هم کدسازی 
۸ هزار میلیارد تومان ضرر وارد شــده که از هیچ محلی تامین 
نشده است. سلطانی درباره توسعه ارتباطات زیرساخت و ارائه 
بیت استریم توسط این مجموعه تاکید کرد:  زمانی که من وارد 
مخابرات شدم »بیت استریم« )به این معنی که شرکت مخابرات 
زیرساخت خود را در اختیار شرکت های ارائه دهنده اینترنت قرار 
دهند تا آن ها روی آن سرویس ارائه کنند( انجام نمی شد. تیمی 
برای بررسی این مساله گذاشتیم تا این طرح، اجرایی شود. اکنون 
با هشت شرکت قرارداد بیت استریم منعقد کرده ایم اما اجرایی 

شدن آن نیازمند تغییر سیستم ها است.
»داوود زارعیان« معاون تجاری و امور مشتریان مخابرات درباره 
افزایش تعرفه تلفن ثابت که مدتی است مطرح شده است، افزود: 
افزایش تعرفه تلفن ثابت اتفاق نیفتاده است. ما این مساله را به 
دولت قبل اعلام کردیم. هنوز فکر می کنیم تعرفه سال ۸۲ با 
گذشت ۱۸ سال به سود مخابرات است.وی تاکید کرد: روزی که 
مخابرات خصوصی شد کمتر از ۱۰۰هزار پورت ای دی اس ال 
داشت اما اکنون ۱۰ میلیون پورت ای. دی. اس. ال در دسترس 
مردم است که نشان می دهد در این زمینه سرمایه گذاری قابل 

توجهی صورت گرفته است.

مدیرعامل مخابرات ایران:

 دسترسی 1100 نفر از روستاییانحذف مخابرات از فرایند توسعه اینترنت، حذف سرمایه مردم است
4G به اینترنت پرسرعت 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات گلستان 
از ارتقاء سایت روستایی گرگاندوز شهرستان 
کلاله استان گلستان برای افزایش ارتباطات 

روستایی مناطق کمتر توسعه یافته خبر داد.
محمد احمدی مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گلستان در مراســم ارتقای سایت روستایی گرگاندوز 
شهرستان کلاله گفت: امروز با ارتقاء تکنولوژی سایت 
روستای گرگاندوز شهرستان کلاله به تکنولوژی نسل 

چهارم، بیش از هزار نفر از اهالی روستاهای زاو بالا، زاو پائین و گرگاندوز از اینترنت پرسرعت 
روســتایی بهره مند شــدند. وی اظهار کرد: روستاهای مذکور به دلیل شرایط جغرافیایی، با 
مشکلاتی همچون ضعف پوشش صوت و اینترنت همراه بودند که با ارتقاء سایت مذکور بخش 
بزرگی از این منطقه به اینترنت پرسرعت )۴G( همراه اول متصل شدند. مدیرکل ارتباطات 
وفناوری اطلاعات اســتان گلستان گفت: این پروژه از محل طرح توسعه خدمات عمومی و 
اجباری دولت در شهرستان کلاله راه اندازی شده و دسترسی بیش از 3۰۰ خانوار را به اینترنت 
پرسرعت روستایی فراهم کرده است. وی تصریح کرد: با ایجاد و توسعه سایت مذکور دسترسی 
بیش از ۱۱۰۰ نفر به شبکه ملی اطلاعات برقرار شد که با ارائه این خدمت زمینه بهرمندی 
از آموزش الکترونیک )شــاد( برای دانش آموزان ،خرید و فروش آنلاین، ارایه خدمات دولت 

الکترونیک و خدمات بانکی برای ساکنان روستاهای مذکور فراهم شده است.

گوگل به جای خروج در استرالیا سرمایه گذاری کرد
گــوگل بعد از مدت ها درگیــری با مقامات 
استرالیا از جاه طلبی های همیشگی خود کوتاه 
آمد و از ۷۳۶ میلیون دلار سرمایه گذاری در 

این کشور در حوزه های مختلف خبر داد.
گوگل که چند ماه قبل تهدید کرده بود ارائه خدمات 
خود را در استرالیا در واکنش به قوانین سختگیرانه دولت 
در زمینه بازنشــر اخبار رسانه های این کشور، متوقف 
می کند رویکردی کاملًا متفاوت در پیش گرفته و ظرف 

مدت پنج سال یک میلیارد دلار استرالیا در این بخش از جهان هزینه می کند.
هدف از این سرمایه گذاری توسعه زیرساخت های کلود، تأسیس مرکزی تحقیقاتی با حضور 
کارکنان اســترالیایی اعم از مهندس و محقق و نیز همکاری با مرکزی پژوهشی موسوم به 

سازمان تحقیقات علمی و صنعتی مشترک المنافع اعلام شده است.
مل سیلوا، مدیر عامل گوگل استرالیا که در اوایل سال جاری میلادی دولت استرالیا را تهدید 
کرده بود به علت مجبور کردن گوگل به پرداخت هزینه برای بازنشر اخبار رسانه های استرالیایی، 
موتور جستجوی گوگل را در این کشور مسدود خواهد کرد، این بار گفته که اجرای طرح مذکور 

به هزینه کرد منابع و سرمایه گذاری قابل توجهی در حوزه فناوری منجر خواهد شد.
اسکات موریسون نخست وزیر استرالیا که قصد دارد این کشور را تا سال ۲۰3۰ به یکی از 
ده کشور برتر جهان در حوزه اقتصاد دیجیتال مبدل کند، این تحول را یک »رأی اعتماد یک 
میلیارد دلاری به استرالیا« در راستای تحقق استراتژی اقتصاد دیجیتال این کشور توصیف کرد 
و افزود: تصمیم گوگل مزایای بزرگی برای کسب وکارهای استرالیایی دارد و به توسعه مهندسی، 

علوم محاسباتی و هوش مصنوعی کمک خواهد کرد.

 آمازون شکایت درباره مخفی کردن 
ابتلا به کرونا را تسویه می کند

دادستان کل ایالت کالیفرنیا اعلام کرد آمازون 
شکایت مربوط به پرونده مخفی کردن تعداد 
کارگران مبتلا به کووید ۱۹ از بقیه کارگران 

و مقامات بهداشت محلی را تسویه می کند.
ایالت کالیفرنیا این خرده فروشی آنلاین را متهم کرده 
قانون را نقض کرده و اطلاعات به روز درباره انتشــار 
کووید ۱۹ را در اختیار کارگــران قرار نداده و علاوه بر 
آن اطلاعات درباره طرح های ایمنی و مزایای مربوط به 

ویروس کرونا را اطلاع رسانی نکرده است.
راب بونتا دادستان کل این ایالت اعلام کرد آمازون با عدم اطلاع رسانی به ده ها هزارتن از 

کارگران انبارها و مقامات بهداشتی، از ردیابی مؤثر ویروس جلوگیری کرده است.
آمازون توافق کرده تا حداکثر یک روز پس از مشاهده یک مورد جدید ابتلاء به کووید ۱۹ در 
انبارها به کارگران اطلاع رسانی کند. همچنین این شرکت فناوری باید ۵۰۰ هزار دلار بپردازد تا 
صرف قوانین حفاظت از مشتریان این ایالت شود.علاوه بر آن با انجام تسویه، آمازون از اقرار به 
هرگونه اشتباه و پذیرش مسئولیت خودداری کرده است. آمازون به دلیل شیوه کنترل کووید ۱۹ 

در انبارهای خود با انتقادات زیادی روبرو شده است.

 ساخت ربات خودکاری
 که توانایی بازکردن درب را دارد 

باز کــردن درب ها یکی از ســخت ترین 
کار هایی اســت که ربات ها در انجام آن با 
مشکل روبرو هستند و اکنون رباتی ساخته 

شده که می تواند این کار را انجام دهد. 
»او ما« محققی که در رشــته مهندسی هوافضا در 
دانشگاه سینسیناتی آمریکا تحصیل می کند، می گوید: 
»ربات هــا می توانند کار های زیادی انجام دهند، اما باز 
کردن و عبور از یک درب برای آنها چالش بزرگی است.”

یک تیم تحقیقاتی در دپارتمان رباتیک و سیستم های کنترل خودکار این دانشگاه توانستند 
از طریق یک سیستم شبیه سازی دیجیتال سه بعدی راه حلی برای این مشکل بیابند. هدف 
این سیستم توسعه، یک ربات خودکار است که می تواند در ب ها را باز کند و همچنین منبع 
الکتریکی پیدا کند تا بدون دخالت انسان، خودش را شارژ کند. محقق یوفنگ سان در مورد 
مشــکل و چالش های ایجاد توانایی باز کردن درب ها در ربات ها توضیح می دهد و می گوید 
که درب ها در رنگ ها و شکل های مختلف هستند و دسته های آنها می توانند در ارتفاع های 
 مختلف باشند، از طرفی باید به ربات ها اندازه نیروی مورد نیاز برای باز کردن درب آموزش داده 

شود.
تیم مطالعه در دانشگاه سینسیناتی از تکنیک های هوش مصنوعی استفاده می کند که ربات را 
قادر می سازد که خودش بیاموزد چگونه درب ها را باز کند و این توانایی معمولا از طریق آزمون 
و خطا به دست می آید و ربات می تواند اشتباهات خود را در حین تکرار کار تصحیح کند. شبیه 
سازی های دیجیتالی این ربات در حدود ۶۰ الی ۷۰ درصد نسبت به دنیای واقعی موفقیت آمیز 

بوده اند و انتظار می رود با گذشت یکسال سیستم این ربات بهبود چشمگیری پیدا کند.
سان در بیانیه ای که توسط وب ســایت فناوری منتشرشده است، می گوید: »ربات ها برای 
آموزش خود به داده ها یا تخصص کافی نیاز دارند و این یک چالش بزرگ برای سایر برنامه های 

رباتیکی است که برای انجام وظایف خاصی روی زمین به هوش مصنوعی متکی هستند.”

روسیه روز گذشته طی یک آزمایش با استفاده از 
موشک یکی از ماهواره هایش را ویران کرد و همین 
امر ۷ فضانورد حاضر در ایستگاه فضایی بین المللی 

را در معرض خطر قرار داد.
به طور دقیق تر طی این عملیات یک موشــک ضدماهواره 
 direct ascent anti satellite( صعــود مســتقیم

missile( به سمت ماهواره ای ارسال شد تا آن را نابود کند. 
این اقدام بیش از ۱۵۰۰ تکه زباله فضایی بزرگ و قابل ردیابی 

و هزاران زباله کوچک تر به وجود آورد.
در پی انتشار زباله های فضایی ناشی از این اقدام، ۴ فضانورد 
آمریکایی، یک فضانورد آلمانی و دو فضانورد روس ساکن در 
ایســتگاه فضایی بین المللی به طور موقت مجبور شدند وارد 

کپســول های پارک شده در ایستگاه فضایی شوند تا از خطر 
برخورد زباله های فضایی با ISS در امان بمانند.

بیل نلسون مدیر ناسا نیز اعلام کرد از آزمایش موشک فضایی 
روسیه که ابری از زباله های فضایی ایجاد کرده و فضانوردان 
حاضر در ایســتگاه فضایی را مجبور کرده برای گریز از این 

وضعیت اقدامی انجام دهند، خشمگین است.

در بیانیه او آمده است: روسیه سابقه ای طولانی در حوزه سفر 
فضانوردان به فضا دارد. به همین دلیل نمی توان باور کرد روسیه 
نه تنها فضانوردان آمریکایی، بلکه فضانوردان روسی حاضر در 
ایستگاه فضایی بین المللی و همچنین فضانوردان چینی در 

ایستگاه فضایی این کشور را در معرض خطر قرار داده است.
وزارت امورخارجه آمریکا تأیید کرد زباله های فضایی مربوط به 

یک ماهواره قدیمی روسی هستند که به وسیله موشک نابود 
شده اند. ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در این باره 

گفت: این اقدام خطرناک بوده است.
به گفته ناسا خطر برخورد با زباله های فضایی طی دو روز آینده 
همچنان زیاد است و فعالیت های فضانوردان از جمله تحقیقات 

علمی را مختل می کند.

آزمایش روسیه فضانوردان را در معرض خطر قرار داد

اخبار کوتاه 

شرکت IBM می گوید که تراشه کوانتومی 
جدیدش را نمــی  توان بــا ابررایانه  های 

کلاسیک شبیه سازی کرد. 
شــرکت IBM ادعا می کند که گام بزرگی در حوزه 
محاسبات کوانتومی عملی برداشته است. روز دوشنبه، 
این شرکت از Eagle که یک پردازنده کوانتومی ۱۲۷ 
کیوبیتی است، رونمایی کرد. آی بی ام ادعا می کند که این اولین پردازنده ای است که یک ابرکامپیوتر 
کلاسیک نمی تواند آن را شبیه سازی کند. IBM این پیشرفت را به طراحی جدیدی نسبت می دهد 
که اجزای کنترلی پردازنده را در چندین سطح فیزیکی قرار می دهد در حالی که کیوبیت ها روی یک 
لایه قرار دارند. این طرحی است که این شرکت می گوید امکان افزایش سرعت قابل توجهی در 
قدرت محاسباتی را فراهم می کند.یکی از جنبه های Eagle که این شرکت در حال حاضر درباره آن 
صحبت نمی کند، حجم کوانتومی است. این معیار که توسط IBM ابداع شده است، تلاش می کند 
تا عملکرد یک کامپیوتر کوانتومی را با نگاهی کلی به بخش های مختلف آن اندازه گیری کند. این 
حجم کوانتومی نه تنها کیوبیت ها را در نظر می گیرد، بلکه نحوه تعامل آنها با یکدیگر را نیز در نظر 
می گیرد. هرچه حجم کوانتومی بیشتر باشد، کامپیوتر کوانتومی توانایی بیشتری در مقابله با مشکلات 
 دارد.جری چاو مدیر واحد توسعه سیستم ســخت افزار کوانتومی آی بی ام، گفت: »اولین پردازنده

 ۱۲۷ کیوبیت ایگل ما، به  عنوان یک سیستم اکتشافی در IBM Cloud در دسترس است.”

همزمان با برگزاری الکامپ بیست و ششم، هفتمین نمایشگاه صنایع بومی 
پدافند غیرعامل نیز اواخر بهمن ماه برگزار می شود.

به گزارش مهر به نقل از سازمان نظام صنفی رایانه ای، در جلسه هماهنگی میان نمایندگان 
سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران و سازمان پدافند غیر عامل، مقرر شد برای هم افزایی و 
همکاری مشترک و بیشتر، این دو نمایشگاه به طور همزمان از تاریخ ۲۷ تا 3۰ بهمن ماه در محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شوند.در این جلسه که با حضور مدیران اجرایی 
نمایشگاه الکامپ ۱۴۰۰، سردار جلالی معاون هماهنگ کننده سازمان پدافند غیرعامل کشور، 
مهندس مبارک معاون امور صنعت، تجارت و صنایع دفاعی سازمان، معاون امور نمایشگاهی 
شرکت سهامی نمایشگاه ها و نماینده وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، بر همسویی 
زیاد حوزه های تحت پوشش نمایشگاه الکامپ و نمایشگاه پدافند غیرعامل تاکید شد و به منظور 
افزایش اثر گذاری بازدیدکنندگان و غرفه داران مقرر شد حداکثر همکاری میان این دو سازمان 
صورت گیرد.معاون هماهنگ کننده سازمان پدافند غیرعامل کشور بر این نکته تاکید کرد که 
امروز مجموعه های بزرگ و حیاتی کشور مانند بانک ها و سازمان های ارائه دهنده خدمات اصلی 
و عمومی و نیز صنایع بزرگ کشور و شرکت های دارای زیرساخت های حساس بیش از پیش در 
معرض تهدیدات خارجی هستند. از این رو ایمن سازی، مواجهه و مقابله هوشمندانه با این تهدیدها 
نیازمند به کارگیری از محصولات، خدمات متنوع و جدید است که محل ارائه آنها نمایشگاه هایی 

مانند الکامپ و پدافند غیر عامل است.

شرکت طراحی ژاپنی »بالمودا« از نخستین 
موبایل هوشمند خود رونمایی کرده است. این 
دستگاه یک دوربین پشتی ۴۸ مگاپیکسلی و 

باتری ۲۵۰۰ میلی آمپری دارد.
به گزارش مهر به نقل از ورج، این دســتگاه »بالمودا 
فون« نــام گرفته و نخســتین محصــول »بالمودا 
تکنولوژیز«، بخش جدید این شرکت ژاپنی است که پیش از این برای تولید محصولات خانگی 
گرانقیمت مانند تهویه هوا و پلوپز مشهور بوده است.بالمودا فون یک دستگاه ساده است که شباهتی 
به بقیه موبایل های موجود در بازار ندارد. جن ترانو مدیر ارشد اجرایی شرکت در مراسم رونمایی اشاره 
کرد به عقیده او طی سال های اخیر ابعاد موبایل های هوشمند بسیار بزرگ شده اند. بنابراین یکی 
اهداف اصلی بالمودافون کوچکی و زیبایی بوده است.این دستگاه نمایشگر ۴.۹ اینچی با وضوع 
۱۰۸۰ پیکســل دارد. ضخیم ترین بخش دستگاه ۱3.۷ میلیمتر است. پشت موبایل یک دوربین 
۴۸ مگاپیکسلی قرار دارد. همچنین حسگر اثرانگشت نیز پشت دستگاه نصب شده است. دوربین 
سلفی نیز ۸ مگاپیکسلی است.با توجه به بقیه مشخصات به نظر می رسد این دستگاه میان رده باشد. 
تراشه به کار رفته درآن اسنپ دراگون ۷۶۵ است. همچنین RAMدستگاه ۶ و حافظه داخلی آن 
۱۲۸ گیگابایت است. در کنار این موارد یک باتری ۲۵۰۰ میلی آمپری در دستگاه به کار رفته است.

بالمودافون مجهز به اندروید ۱۱ خواهد بود. 

الکامپ و نمایشگاه پدافند غیرعامل همزمان برگزار می شودموتورولا تب G70 با تراشه هلیو G90T رویت شد ساخت پردازنده کوانتومی Eagle توسط IBM  موبایل ژاپنی با دوربین 4۸ مگاپیکسلی رونمایی شد

جدیدترین تبلت موتورولا یک دستگاه میان رده خواهد بود.
ماه سپتامبر بود که موتورولا از جدیدترین تبلت خود به نام تب G۲۰ رونمایی کرد. این تبلت 
پایین رده ارزان قیمت از مشخصات فنی مانند نمایشگر ۸ اینچی، تراشه هلیو P۲۲T و 3 گیگابایت 
حافظه رم بهره می برد که شاید ضعیف به نظر برسد ولی قیمت ۱۴۸ دلاری آن به خوبی ضعف 
این تبلت را می پوشاند. حالا براساس گزارشی از GSMArena، موتورولا قصد دارد تا بار دیگر 
با رونمایی و عرضه تبلتی میان رده به بازار تبلت ها بازگردد. این تبلت که موتورولا تب G۷۰ نام دارد 
همچنین در لیست گیک بنچ و کنسول گوگل پلی نیز دیده شد و برخی از مشخصات فنی آن نیز 
لو رفت.براساس لیست گوگل پلی و گیک بنچ، موتورولا تب G۷۰ از نمایشگر با رزولوشن تصویر 
۲۰۰۰ در ۱۲۰۰ با نسبت تصویر ۱۵ به ۹ بهره می برد. براساس این رزولوشن تصویر، جدیدترین 
 G۷۰ تبلت موتورولا به احتمال زیاد ۱۰ و یا ۱۱ اینچی خواهد بود. در بخش نرم افزار، موتورولا تب
مجهز به اندروید ۱۱ خواهد بود. قلب تپنده این تبلت تراشه هلیو G۹۰T است که در کنار حافظه 
رم ۴ گیگابایتی و دو مدل حافظه داخلی ۶۴ و ۱۲۸ گیگابایتی ســخت افزار این موتورولا تب را 
تشکیل می دهد. البته شایان ذکر است که لیست کنسول گوگل پلی تراشه موتورولا تب G۷۰ را 
مدیاتک کمپانیو ۵۰۰ ذکر کرده است که از چهار هسته کورتکس A-۷3 و چهار هسته کورتکس 
A-۵3 و پردازنده گرافیکی مالی G۷۲ تشکیل شده است. از آن سو، تراشه هلیو G۹۰T لیست 
گیک بنچ دارای دو هسته کورتکس A-۷۶، شش هسته کورتکس A۵۵ پردازنده گرافیکی مالی 

G۷۶ خواهد بود. 

توئیتر دیروز از ارائه دسترسی رایگان به 
داده های این شبکه اجتماعی برای کمک 
به برنامه نویسان و توسعه دهندگان برای 

طراحی ابزار و محصولات تازه خبر داد.
توئیتــر امیدوار اســت این روند تــازه به تولید 
محصولات تازه ای منجر شود که مکالمات آنلاین 
امن تر را ممکن کرده و مدیریت محتوا را در فضای 

مجازی تسهیل کند.
این اقدام بخشی از تلاش های روزافزون توئیتر در یک سال اخیر برای تمرکززدایی از این شرکت است. 
توئیتر قصد دارد از این طریق به کاربران کنترل بیشتری بر روی محتوای قابل مشاهده شان در فید توئیتر 

بدهد یا راه های تازه ای برای به اشتراک گذاری محتوا در سایت خود در دسترس قرار دهد.
تلاش برای افزایش دسترســی توسعه دهندگان توئیتر در حالی صورت می گیرد که توئیتر، فیس بوک و 
دیگر شبکه های اجتماعی با انتقادهای جهانی در مورد اینکه چگونه الگوریتم های آن ها تنها برخی محتوای 
خاص را نشان می دهند و نقشی مخرب در جهت افزایش انتشار اطلاعات نادرست یا سخنان نفرت انگیز 

دارند، مواجه هستند.
از روز دوشنبه، توسعه دهندگان می توانند از طریق رابط برنامه نویسی کاربردی توئیتر )API( و بدون صرف 

هیچ هزینه ای به داده های حداکثر ۲ میلیون توییت در ماه دسترسی داشته باشند.

تراشه اسنپدراگون ۸۹۸ تا پایان نوامبر 
عرضه می  شود و شیائومی، سامسونگ و 

هوآوی اولین پذیرندگان آن هستند. 
احتمالا زمان زیادی لازم نیســت تا گوشی های 
قدرتمند دارای تراشــه اسنپدراگون ۸۹۸ را در بازار 
ببینیم، چون شایعاتی مبنی بر اینکه تراشه پرچمدار 
بعدی کوالکام، در سال جاری جانشین اسنپدراگون 
۸۸۸ خواهد شد، این روز ها بسیار پررنگ است. با 

 DigitalChatStation این حال تا امروز جزئیات دقیق زمان عرضه این تراشه ناشناخته بود، اما اکنون
فاش کرد که کوالکام اسنپدراگون ۸۹۸ را تا پایان ماه جاری عرضه خواهد شد.

براساس اطلاعات منتشر شده، کوالکام در ماه جاری تراشه پرچمدار جدید خود را معرفی خواهد کرد و ما 
می توانیم انتظار داشته باشیم که گوشی های مجهز به اسنپدراگون ۸۹۸ پس از آن عرضه شوند.

انتظــار می رود که Qualcomm Snapdragon ۸۹۸ با معمــاری دوگانه 3۴۰۰ با واحد پردازش 
گرافیکی Adreno ۷3۰ اجرا شود. علاوه بر این، همان تراشه هشت هسته ای با فرکانس ۱.۷۹ گیگاهرتز 
را به همراه خواهد داشت. همچنین تراشه را می توان با استفاده از وات توان بالاتر اورکلاک کرد. نکته جالب 
اینجا است که به زودی شاهد عرضه بسیاری از گوشی های هوشمند مجهز به اسنپدراگون ۸۹۸ خواهیم بود. 

اولین شرکت ها شامل شیائومی، هوآوی، لنوو، موتورولا، ویوو، اوپو و سامسونگ است.

توییتر دسترسی رایگان به داده ها را 
برای توسعه دهندگان ممکن می کند

زمان عرضه و مشخصات تراشه 
اسنپدراگون 898 مشخص شد 

مدیر کل ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
آذربایجــان غربی از ارتقــاء تکنولوژی 
ارتباطی دو روستای شهرستان بوکان خبر 
داد و گفت: این پروژه با اعتبارات وزارت 
ارتباطات و با همکاری مخابرات استان و 

معاونت همراه اول اجرا شد.
قاســم جلیلی نژاد مدیرکل ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات در گفت وگو با روابط عمومی این اداره کل 

اظهار کرد: وضعیت ارتباطی همه روستاهای بالای۲۰ خانوار استان مورد بررسی قرار گرفت و برنامه ارتقاء و 
ایجاد بستر اینترنت پرسرعت در روستاهای بالای۲۰ خانوار استان در دو حوزه اینترنت ثابت و سیار مورد رصد و 
در حال انجام است.وی افزود: در این مرحله دو روستای باغ چه و ساریقمیش قشلاق شهرستان بوکان با پوشش 
جمعیتی ۵۴۶ نفر به اینترنت پرسرعت متصل شدند.جلیلی نژاد با اشاره به شرایط به وجود آمده بعلت شیوع 
ویروس کرونا تاکید کرد: تلاش می کنیم در اسرع وقت بستر استفاده از اینترنت پرسرعت را برای روستائیان 
استان به وجود بیاوریم تا تمام روستائیان از بحث آموزش، امورات کسب و کارها، توسعه اشتغال روستایی و سایر 
امورات آنلاین بهرمند شوند.وی افزود: هزینه ارتقاء این سایت ها از محل اعتبارات دولتی و در قالب طرح خدمات 
عمومی اجباری )USO( تامین می شود و طبق برنامه ششم توسعه که باید پوشش ۸۰ درصد روستاهای بالای 
۲۰ خانوار استان به اینترنت پرسرعت متصل شود تحقق یافته است و برای بقیه آنها در برنامه توسعه قرار دارد.

تکنولوژی ارتباطی 2 روستای بوکان 
ارتقاء یافت

بررســی یک نهاد دیده بان سازمان 
فضایی آمریکا )ناســا( که به تازگی 
منتشر شده، نشان می دهد، با وجود 
اهداف آمریکا برای فرود دوباره انسان 
بر سطح ماه تا سال ۲۰۲۴، تاخیر چند 

ساله در این طرح محتمل است. 
به گزارش روز ســه شنبه گروه علم و آموزش 
ایرنا از خبرگزاری یونایتدپرس، »مایک پنس« 
معاون دونالد ترامپ رییس جمهوری ســابق 
آمریکا، در جریان یک سخنرانی در سال ۲۰۱۹، 

سال ۲۰۲۴ را به عنوان سال هدف برای فرود دوباره انسان در ماه هدف اعلام 
کرد و به ناسا فقط پنج سال فرصت داد تا این شاهکار را انجام دهد.

در حالی که ناسا عملی بودن این هدف را برای مدت طولانی تایید کرد، اما »بیل 
نلسون«، مدیر ناسا، سه شنبه هفته پیش اعلام کرد که این سازمان اکنون قصد 
دارد به دلیل کمبود بودجه، ســال ۲۰۲۵ را هدف گذاری کند. اما ممیزی جدید 
دفتر بازرس کل ناسا هدف سال ۲۰۲۵ را غیرواقعی می داند. دفتر بازرسی کل 
ناسا اعلام کرد: با توجه به زمان مورد نیاز برای توسعه و آزمایش کامل ]سیستم 
فرود انسان[ و لباس های فضایی جدید، پیش بینی می کنیم ناسا چند سال از جدول 

زمانی فعلی خود برای فرود انسان بر ماه در اواخر سال ۲۰۲۴ فراتر خواهد رفت.
این ممیزی، مدیریت سازمان فضایی و نیز همه گیری کووید-۱۹، که کار ساخت 
راکت ناسا را برای ارسال به ماه متوقف کرد و نیز بودجه کنگره که به میزان قابل 
توجهی کمتر از چیزی است که ناسا به دنبال آن بود، مسئول این تاخیرها می داند.
ناســا امســال 3.۴ میلیارد دلار برای برنامه سیستم فرود انسان بر سطج ماه 
درخواست کرد، اما کنگره فقط ۸۵۰ میلیون دلار به این طرح اختصاص داد. این 
سازمان قراردادی را با کمترین پیشنهاد با شرکت »اسپیس ایکس« منعقد کرده 

است که طی چند سال آینده فرودگری را برای 
ارسال به ماه با قیمت ۲.۹ میلیارد دلار بسازد.

این ممیزی توصیه می کند که ناسا یک »برنامه 
زمانی واقع بینانه و آگاه به ریسک« تهیه کند که 
شامل تاخیرهای بالقوه برای هماهنگی بهتر با 
برنامه زمان بندی توسعه موشک ها، کپسول ها، 

لباس های فضایی و سایر سیستم ها باشد.
»پل کی. مارتین« بازرس کل ناسا ، همچنین 
به کارکنان خود توصیه کرد که ناسا برآورد هزینه 
ماموریــت »آرتمیس« را ارئه دهــد و آن را به 
صورت سالانه به روز کند و  نیز هزینه ماموریت ها را بر اساس مجوز محاسبه 
کند و ارائه دهد.برنامه آرتمیس، یک برنامه فضایی بین المللی با هدف فرستادن 
انسان  از جمله نخستین زن به ماه است. مقصد نهایی این برنامه قطب جنوب 
ماه است و ناسا قبلا سال ۲۰۲۴ را برای فرود فضانوردان بر سطح این کره در 
نظر گرفته بود.این ســازمان فضایی در پاسخ رسمی خود اعلام کرد که با این 
دو توصیه موافق نیست. ناســا اعلام کرد در حال حاضر از سیاست های خود 
در مورد برآورد هزینه پیروی می کند و چنین اســتدلال کرد که آرتمیس یک 
کمپین است و نه یک برنامه تعریف شده توسط سازمان با مجموعه ای خاص 
از محتوا یا یک دوره زمانی.ناسا در پاسخ به گزارش بازرسی در مورد هزینه های 
ماموریت نیز استدلال کرد هزینه ها را بر اساس مجوز محاسبه، پیگیری یا گزارش 
نمی کند؛ زیرا انجام این کار باعث کاهش شفافیت قراردادی برای سهامداران مهم 
 می شود. این سازمان در پاسخ خود توضیحی نداد که این سهامداران چه کسانی 

هستند.
ناسا افزود: تکمیل هزینه ها برای هم سویی بر اساس مأموریت ممکن است 

به ناکارآمدی منجر شود و انگیزه پیمانکاران برای ادامه نوآوری را کاهش دهد.

محققان روشی برای ساخت ربات های 
نرم با استفاده از بادکنک پیدا کرده اند 
که وقتی آن را باد می کنند، تغییر شکل 

می دهد.
این فناوری جدید برای ساخت رباتی به کار رفته 
است که دست های »گیرنده« ای دارد )و می تواند 
چیز هایی را به اصطلاح در »چنگ« بگیرد(، دم 
متحرکی مانند دم ماهی دارد و دارای سیم پیچ 
متحرکی است که می تواند برای دربرگرفتن توپی 

کوچک به کار رود.
پیر-توماس برون، استادیارمهندسی شیمی و زیست شناسی دانشگاه پرینستون، 
می گوید برخلاف ربات های متعارف انعطاف ناپذیر، ربات نرم به دلیل ماهیتی که 
دارد، می تواند با پدیده های نرم مثل اندام های انسان یا بر فرض گوجه فرنگی 
تعامل داشته باشد به همین دلیل برای برداشت محصول، برداشتن اقلام از روی 
تسمه نقاله، یا انجام مراقبت های بهداشتی، کارایی چشم گیرتری دارد و می تواند 
بخشی از پیراپوشاک یا افزاره های زیرپوستی باشد و به بیماران قلبی کمک کند.

این ربات ها را با تزریق حباب به پلیمر مایعی به نام الاستومر می سازند. الاستومر 
وقتی جامد شود، حالت لاســتیک را دارد و باد کردن این افزاره باعث می شود 
خمش پذیر شود و بتواند حرکت کند. وقتی این الاستومر به پایین می رسد، جاذبه 
سبب می شود حباب ها در بالا قرار گیرند. وقتی الاستومر سفت شد، می توان آن 

را از قالب برداشت و باد کرد.
ساخت این ربات ها آســان نیست. مهار کردن چگونگی کش آمدن و تغییر 
شکل دادن آن توسط فعالگر )اجزای کنترل گر حرکت( چالشی تر از ربات های 

انعطاف ناپذیر است، زیرا می توانند تا بی نهایت صورت تغییرشکل یابند.
عامل های متعددی مانند ضخامت روکش الاستومر، سرعت ته نشین شدن آن 

و مدت لازم برای سفت شدن آن، بر چگونگی 
حرکت آن اثر می گذارد. طول این فعالگر ها نیز 
می تواند چند متر باشد و اندام هایی به ظرافت مو 
داشته باشند.تره ور جونز، محقق مهندسی شیمی 
و زیست شناسی، می گوید:  اگر بگذاریم زهکشی 
مدت بیش تری طول بکشد و سپس عمل آوری 
صورت گیرد، لایه رویی نازک تر می شود. هر چه 
این لایه نازک تر باشد، وقتی آن را باد می کنیم 
بیش تر کشش پیدا می کند و در نتیجه خمش 

کلی بیش تری رخ می دهد.
فعال سازی این ربات ها را علاوه بر هوا، با استفاده از نیروی مغناطیسی، جریان 
الکتریکی، یا تغییر دادن دما و رطوبت هم می توان انجام داد. به گفته محققی به 
نام اتین ژامبون پویلت، چگونگی کارکرد این ربات ها را با استفاده از معادله ای ساده 

و قابل استفاده توسط همگان می توان پیش بینی کرد.
دستی ستاره شــکل که می تواند توت بچیند، ماهیچه ای قادر به پیچش، و 
انگشــتانی که قادرند یک به یک باز شــوند، از جمله ربات هایی هستند که 
این محققان در حال حاضر توانســته اند بسازند. البته این ربات بی ایراد نیست. 
حباب گذاری فقط در لوله های چند متری پر شده با الاستومر موفقیت آمیز است و 

باد کردن بیش از حد، باعث ترکیدن آن می شود.
جونز می گوید: ایراد می تواند به راستی به بروز فاجعه بینجامد. 

این محققان امیدوارند با توسعه بیش تر این ربات ها بتوان آن ها را همراه هم، به 
صورت دنباله ای شبیه هزارپا به حرکت درآورد، یا به صورتی که از یک منبع معین 

شبیه قلب انسان، با هم منقبض یا منبسط شوند.
جونز می گوید: این مسئله را در قلمرو فیزیک خیلی خوب می شناسیم و حالا 

می توان در قلمرو رباتیک در مورد آن کندوکاو کرد.

 برنامه ناسا برای بازگشت انسان به کره ماه 
با تاخیر چند ساله روبرو است

 ربات  های »نرمی« 
که مثل هزارپا درون بدن راه می روند 
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